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کاهش 6 درصدی جوجه ریزی در خدادماه
رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشــتی گفت: خریدهای شــرکت 
پشتیبانی امور دام اگر به منظور جلوگیری از ضرر و زیان تولیدکنندگان باشد 
ظرف یک هفته باید قیمت ها واقعی شوند اما در عمل خریدهای شرکت تاثیر 
چندانی در بازار ایجاد نکرد. محمد یوســفی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایلنا، با اشــاره به متعادل شــدن روند تولید و عرضه مرغ در بازار، گفت: زیان 
مرغداران بعد از واقعی شــدن قیمت مرغ گوشتی در بازار کمتر شده است و 
بازار به سمت متعادل شدن در حرکت است؛ به عنوان مثال قیمت جوجه یک 

روزه از دانه ای 2 هزار و 500 تومان به 5 هزار تومان رسید.
وی بــا بیان اینکــه تولیدکننــدگان مرغ باهــدف کاهش زیــان میزان 
جوجه ریزی را تقلیل دادنــد، تصریح کرد: ماهیانه تولیدکنندگان حدود 120 
میلیــون جوجه ریزی می کننــد که در این ماه حــدود 6 درصد از این حجم 
کاهــش پیدا کرده اســت. قیمت مرغ از کیلویی 40 هــزار تومان به کیلویی 
60 هزار تومان رســید و این امکان وجود دارد که نرخ آن از کیلویی 60 هزار 

تومان نیز بالاتر برود.
این فعال اقتصادی تاکید کرد: خریدهای شــرکت پشــتیبانی امور دام اگر 
به منظور جلوگیری از ضرر و زیان تولیدکنندگان باشــد ظرف یک هفته باید 
قیمت ها واقعی شــوند اما در عمل خریدهای شــرکت تاثیر چندانی در بازار 
ایجــاد نکرد. رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشــتی با بیان اینکه باید 
وزارت کشاورزی سیاســت هایی را دنبال کند که تولیدکنندگان انگیزه تولید 
را از دســت ندهنــد، افزود: دولت باید از ســخت گیری هایی که برای کیفیت 
خریدهایش انجام می دهد بکاهد تا از زیان تولیدکنندگان به سرعت جلوگیری 
کند. کاهش زیان تولیدکنندگان باید در اولویت قرار بگیرد که آنها رغبت تولید 
را از دســت ندهند. دخالت شرکت پشــتیبانی امور دام باید بازار را به تعادل 
برساند به این معنا که هم تولیدکنندگان ضرر نکنند و هم مصرف کنندگان از 
نرخ ها راضی باشــد. به گفته یوسفی؛ حداکثر دوران پرورش مرغ گوشتی 50 
روز اســت؛ اگر در این مدت ترازنامه کسب و کار آنها منفی باشد بدون تردید 

در جوجه ریزی بعدی تجدید نظر می کند.
این فعال اقتصادی شــرایط تامین نهاده برای تولیدکنندگان دام و طیور را 
مناسب ندانست و خاطر نشان کرد: رئیس  جمهور برای بررسی و تامین نهاده 
ورود مســتقیم کرده است و دستور داد که هر چه سریع تر به فساد های ایجاد 
شــده در این زمینه رســیدگی کنند. در حال حاضر از بحث تامین تا قیمت 
نهاده در کشــور چالش داریم و به نظر می رسد ســامانه بازارگاه نمی تواند در 

مدیریت تامین و فروش نهاده موفق عمل کند.
وی با اشاره به کاهش قدرت خرید مصرف کنندگان، گفت: توان خرید مرغ 
کیلویی 60 هزار تومان برای طیف وســیعی از مردم از بین رفته اســت. اگر 
روال مصرف عادی بود شرکت پشتیبانی امور دام از بازار خارج می شد این در 
حالیســت که ما شاهد حضور این شــرکت در بازار هستیم و این مسئله گویا 
این مهم است که بین تقاضا و عرضه تعادل در بازار تعادل ایجاد نشده است.

رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی در پاسخ به این پرسش برخی 
از  تولیدکنندگان مرغ به مســئولان هشدار داده اند که اگر شرایط برای تولید 
فراهم نشــود به عراق مهاجرت می کنند چراکه جذابیت هــای تولید در این 
کشــور در حال توسعه است به نظر شــما آیا تولیدکنندگان در نهایت مجاب 
به مهاجرت می شــوند؟ گفت: این امکان برای همه افراد وجود ندارد و ممکن 
است که چندی از تولیدکنندگان مرزنشین مانند ایلام، کرمانشاه و کردستان 
اقــدام به این کار کنند؛ هم اکنون مهاجرت در بین مرغداران چندان شــایع 

نشده است.

مدارک مورد نیاز فرزندآوری
متقاضیان وام فرزندآوری پس از ثبت نام در ســامانه مربوطه باید با همراه 
داشتن مدارکی چون اصل و کپی تمامی صفحات شناسنامه پدر و فرزند، اصل 
و کپی کارت ملی پدر، کدپســتی 10 رقمی و آدرس کامل محل ســکونت و 
کد رهگیری 10 رقمی دریافتی از ســامانه پس از انجام ثبت نام با گذشت 12 

روز کاری، به شعبه مربوطه مراجعه و نسبت به تشکیل پرونده اقدام کنند.
به گزارش ایســنا، پــدران فرزنــدان متولد تاریــخ 01/01/1400 به بعد 
و حداکثر تا 2 ســال پــس از تاریخ تولد فرزند می توانند نســبت به ثبت نام 
در ســامانه تسهیلات قرض الحســنه فرزند اقدام کنند که پرداخت تسهیلات 
قرض الحسنه فرزندآوری به پدر، یک بار برای هر فرزند متولد شده امکان پذیر 
است. مبلغ این تسهیلات به ازای فرزند اول 20 میلیون تومان و به ازای فرزند 
دوم 40 میلیون تومان و به ازای فرزند سوم 60 میلیون تومان و به ازای فرزند 
چهارم ۸0 میلیون تومان و به ازای فرزند پنج به بعد 100 میلیون تومان است.
دوره بازپرداخت هر یک از این تسهیلات نیز به ترتیب ۳6، 4۸، 60، ۷2 و 
۸4 ماهه است و با توجه به تنفس 6 ماهه تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری، 

سررسید اولین قسط 6 ماه بعد از تاریخ عقد قرارداد است.
اقساط وام فرزندآوری ۶ ماه تنفس دارد

همچنین، کارمزد تسهیلات فرزندآوری حداکثر 4 درصد به صورت سالانه 
است و  پرداخت آن مبتنی بر اعتبارسنجی متقاضیان، با اخذ سفته از متقاضی 
و یا یک ضامن معتبر اســت. البته، متقاضیان این وام باید به این نکته توجه 
کنند که تســهیلات تولد فرزند بــه افرادی تعلق می گیرد کــه نرخ باروری 
شهرســتان محل زادگاه پدر یا فرزند، بالای 2.5 نباشد. در این زمینه، نکاتی 
درباره ثبت نام در ســامانه وام فرزند اعلام می شــود که یکی از این نکات این 
اســت که متقاضی می تواند تا قبل از تعیین شعبه نسبت به ویرایش اطلاعات 
خود در ســامانه از طریق گزینه »ویرایــش ثبت نام قبلی« و تا قبل از تعیین 
شــعبه نیز می تواند نسبت به تغییر بانک عامل اقدام کند. پس از تعیین شعبه 
نیز، متقاضیان بر اساس اولویت ثبت نام و میزان سهمیه ابلاغی از سوی بانک 
مرکزی، موضوع از طریق پیامک به ایشــان اعلام شــده و متقاضی باید با در 
دست داشتن مدارک مورد نیاز )شامل اصل و کپی تمامی صفحات شناسنامه 
پدر و فرزند، اصل و کپی کارت ملی پدر، کدپســتی ده رقمی و آدرس کامل 
محل سکونت، کد رهگیری ده رقمی دریافتی از سامانه پس از انجام ثبت  نام( 
ظرف حداکثر 12 روز کاری، به شــعبه مربوطه مراجعه و نســبت به تشکیل 

پرونده اقدام کند.
فرصت ۴۵ روزه برای تکمیل مدارک

پس از تعیین شــعبه و مراجعه متقاضی به شــعبه تعیین شــده، پذیرش 
متقاضی از ســوی شعبه انجام می شود و متقاضی 45 روز کاری مهلت دارد تا 

نسبت به تکمیل مدارک و ارائه ضمانت مورد پذیرش بانک اقدام کند.
طبــق این گزارش، آخرین اعلام بانــک مرکزی در این زمینه حاکی از آن 
اســت که از زمان ابلاغ دستورالعمل و شروع ثبت نام در سامانه یاد شده )۳1 
فروردیــن ماه 1401( تاکنون تعداد ۹0 هزار فقره تســهیلات جمعاً به میزان 
۳600 میلیارد تومان پرداخت شده است و در حال حاضر تعداد 610 هزار نفر 
در صف دریافت این تســهیلات و طی مراحل ثبت نام، تعیین شعبه، تشکیل 

پرونده و تکمیل مدارک هستند.

کاغذ و خوراکی، در صدر کشفیات قاچاق
بر اســاس اطلاعات منتشر شده از سوی سازمان حمایت، بیشترین کالای 
قاچاق کشف شده در دو ماهه امسال کاغذ یا مقوا، مواد خوراکی و محصولات 
صنایع غذایی و انواع وســایل نقلیه و لوازم یدکی، مصرفی و جانبی آنها بوده 
است. به گزارش ایسنا، اطلاعات منتشر شده از سوی سازمان حمایت مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان در اردیبهشــت ماه امسال نشان می دهد از 5۸26 
مراکز خرد و کلان در حوزه قاچاق در سطح عرضه بازرسی شده و برای 4۳0 
مورد پرونده تخلف صنفی در راستای اجرای طرح مبارزه با قاچاق کالا تشکیل 
شده که برای سیر مراحل قانونی، پرونده ها در اختیار شعب تعزیرات حکومتی 

استان ها قرار گرفته اند.  
مجموع ارزش تخلفات قاچاق کشــف شده طی اردیبهشت ماه 45 میلیارد 
و 424 میلیون تومان و مهمترین اقلام کالائی کشف شده لوازم یدکی و مواد 
خوراکی بوده است.  در دو ماهه سال جاری نیز بیش از 10 هزار مورد بازرسی 
برای مقابله با عرضه، نگهداری و فروش کالای قاچاق در سراســر کشور انجام 
شده که در نتیجه این بازرسی ها، ۷60 پرونده به ارزش بیش از 1۳4 میلیارد 

و 5۹۹ میلیون تومان تشکیل شده است.  
بر اســاس اطلاعات منتشر شده از سوی سازمان حمایت،  بیشترین کالای 
قاچاق کشف شده در دو ماهه امسال کاغذ یا مقوا، مواد خوراکی و محصولات 
صنایع غذایی و انواع وســایل نقلیه و لوازم یدکی، مصرفی و جانبی آنها بوده 

است.

ویژه

رویداد

حقوق مصرف کننده

گفته می شــود، یک گروه هکری موسوم به »گنجشک 
درنده« مدعی هک شــرکت فولاد خوزستان، شرکت فولاد 
مبارکه اصفهان و شرکت فولاد هرمزگان خبر داد و ویدیو ها  
و تصاویری از عملیات هک از جمله دوربین های مداربسته 
را منتشــر کرد. یک منبع آگاه در گفتگــو با مهر جزییات 
حمله هکری سحرگاه دیروز به برخی صنایع نفتی و فولادی 
از جمله فولاد خوزســتان و تصاویر منتسب به انفجار دیگ 

مذاب این شرکت را تشریح کرد.
یــک منبع مطلع در گفتگو با مهر با اشــاره به جزئیات 
حمله هکری ســحرگاه دیروز به برخــی صنایع فولادی و 
شرکت های نفتی گفت: حوالی 5.15 دقیقه سحرگاه امروز 
)دوشــنبه 6 تیــر( همزمان با آغاز شــیفت کاری، مدیران 
ستادی فولاد خوزستان با نقص تولید در اتوماسیون صنعتی 
مواجه شــدند و به سرعت وارد عمل می شوند. وی که عدم 
انتشار نام خود را شرط مصاحبه با خبرنگار مهر اعلام کرده، 
گفت: این حمله هکری علاوه بر چند شــرکت فولادساز در 
برخی شرکت های نفتی نیز رخ داده اما به دلیل فعال شدن 
سریع پدافند غیرعامل به ســرعت از بروز حادثه بااهمیت 
جلوگیری شــده اســت. به گفته وی، موضوع انفجار دیگ 
مذاب فولاد خوزستان و تصاویر منتشرشده منتسب به آن 
در برخی رسانه ها با آنچه که در این خط تولیدی همواره به 
تبع نوع مواد مذاب رخ می دهد حاکی از حادثه جانی و مالی 
قابل اهمیت و عمیقی نبوده و فیلم منتشرشده با واقعیت این 

خط تولیدی منطبق نیست.
این منبع آگاه با بیان اینکه دلیل بازتاب گسترده حمله 
هکری به بخش کوچکی از تجهیزات فولاد خوزستان ناشی 
از ارسال انبوه پیامک در سطح کشور از سامانه پیامکی بوده 
اســت، افزود: پرســنل عملیاتی فولاد خوزستان به محض 
اطلاع از وجود این حمله هکری در ابتدای سحرگاه امروز، به 

سرعت وارد اقدام شده و ضمن جداسازی واحد گندله سازی 
و قطع خطوط برقی، اقدام به کنترل دستی خطوط می کنند 
که به این ترتیب از بروز خســارت مالی و جانی جلوگیری 
می شــود. وی افزود: هم اکنون سیستم پدافند غیرعامل در 
سطح مجتمع فولاد خوزستان فعال است و هیچ گونه حادثه 
یا اتفاق بااهمیت و موثری که مانــع از تداوم جریان تولید 
شــود در این مجتمع وجود ندارد. با توجه به اینکه در زمان 
اطلاع از حمله هکری، سیســتم پدافند غیرعامل به سرعت 

اقدام به قطع ارتباط سیستم های داخلی کرده، خوشبختانه 
خسارت بااهمیتی وجود ندارد و فعالیت کارخانه از سر گرفته 

شده است.
حمله به فایروال ها

سید رضا شهرستانی ، با بیان اینکه حمله سایبری برای 
شــرکت های دیگر هم اتفاق می افتد اما در ابعادی که برای 
فولاد مبارکه یا فولاد خوزســتان رخ داده،  نبوده اند، ادامه 
داد: اینها هم فایروال هایی هستند که همواره در بخش های 

مختلف شاهد حمله های سایبری هستیم و مهم این است 
که امنیت سیستم ها به روز شوند و قدرت آنها بالا برود.

عضو هیــات مدیره انجمن تولیدکننــدگان فولاد ایران 
درباره ابعاد حمله سایبری به فولاد خوزستان گفت: اگر هک 
به لایه های بیشتری نفوذ کند به طور قطع در بخش تولید 
اثر گذار خواهد بود اما آنچه که از حمله ســایبری به فولاد 
خوزســتان اطلاع دارم این است که هک در حد سایت های 
روابط عمومی بوده و به سایت های تولیدی نتوانستند نفوذ 
پیدا کنند. ســایت های تولیــد در لایه های درونی با امنیت 
قوی تری هســتند که این حمله ســایبری به این لایه ها 
نرسیده است. شهرستانی تاکید کرد: هم فولاد خوزستان هم 
فولاد مبارکه در حمله های سایبری ،سریعا متوجه این اقدام 
شدند و تمام ارتباطات خود را با دیتای خارجی قطع کردند 

که لایه های تولید با این مشکل مواجه نشوند.
وی با اشــاره به راهکار جلوگیری از حمله های سایبری 
گفت: راهــکار این اســت کــه فایروال های جدیــد وارد 
سیستم های صنعت شوند چراکه  هر چه تکنولوژی پیشرفت 
می کند، قدرت برای حمله ســایبری افزایش پیدا می کند 
برنامه نویسی هایی که انجام می شود می تواند هوشمندانه 

عمل کند و سیستم را هک کند.
عضو هیــات مدیره انجمن تولیدکننــدگان فولاد ایران 
ادامه داد: مشــکل ما این اســت که دسترسی به فایروال ها 
تحت لایسنس نداریم و به علت تحریم ها به برنامه هایی که 
جلوی هک و حمله ســایبری را می گیرند دسترسی نداریم 
و نمی توانیم سیســتم های به روز شده را به کار بگیریم. از 
این رو باید متکی به دانش های فنی داخلی باشــیم و البته 
این می تواند فرصتی برای شــرکت های دانش بنیان داخلی 
باشــد که بتوانند  در این زمینه فعال شوند و درآمد خوبی 

هم کسب کنند.            

از بیستم اردیبهشــت مقامات شهر زنجان -که قرار بود اولین استانی باشد 
که این طرح به صورت آزمایشی در آن اجرا شود- اعلام کردند ظرفیت ها برای 
اجرای این طرح آماده است اما هنوز این طرح به دلیل برخی مشکلات به اجرا 
نرســیده است. به گزارش ایلنا، پس از اعلام وزیر امور اقتصادی و دارایی دولت 
طی هفته گذشته مبنی بر اجرایی شدن طرح هدفمندسازی و هوشمندسازی 
یارانه نان )به عنوان بخشــی از این پروژه( بــا ارائه کارتخوان مخصوص پس از 
پایان تیرماه در سراســر کشور، گمانه زنی ها درباره نحوه اجرای این طرح رو به 

افزایش نهاد.
از بیستم اردیبهشت 1401 بود که مقامات شهر زنجان -که قرار بود اولین 
استانی باشد که این طرح به صورت آزمایشی در آن اجرا می شود- اعلام کردند 
که ظرفیت های لازم برای اجرای این طــرح ایجاد و کارتخوان های مخصوص 
این کار نیز در میان نانوایی ها توزیع شــده است؛ البته این موضوع نیز در ابتدا 
از سوی معاون بازرگانی اداره صمت استان مطرح شد که این کارتخوان ها تنها 

قابلیت تراکنش با کارت بانکی سرپرست خانوار را دارند.
در ایــن میان برخی ابهامات درباره شــیوه اجرا مطــرح بود و هنوز عده ای 
شــایعه ی توزیع پدیده ای به نام »کارت نان« را مطرح می کردند. پس از انتشار 
تکذیبیه وزارت کشــور مبنی بر رد شــایعه توزیع »کارت نان« که در برخی از 
شبکه های اجتماعی به همراه تصویر کارتی منقش به نام این وزارتخانه منتشر 
شــده بود، و رد شــایعه این نحوه از یارانه بندی کردن آرد و نان، گمانه زنی ها 
درباره یارانه ای کردن نان بیش از پیش مطرح شد؛ زیرا بحث اجرای آزمایشی 
این طرح در زنجان و در چند واحد دو ســه روز بعد از این تکذیبیه، به صورت 

علنی اعلام شد. 

در شــرایطی که از طرف جامعه نیز نگرانی هایی پیرامون این مسئله وجود 
داشــت، مقامات ذی ربط اعلام کردند که قرار اســت دو کارت خوان آنلاین و 
آفلاین )آنلاین برای بررســی موارد فروش رفته و آفلاین در صورت قطعی برق 
و اینترنت( در خبازی های ســنتی مستقر شوند تا دولتی پزها از این به بعد آرد 
دولتی را به همین طریق به دســت مردم زنجان برسانند. از قرار معلوم نیز این 

طرح با همین کیفیت در دیگر استان ها از ابتدای مردادماه اجرا می شود. 
مشکلات نان حجیم در انتظار نان غیرحجیم؟ 

اواســط اردیبهشــت بود که صنف نــان فانتزی و حجیم -کــه اصلی ترین 
مصرف کننده آرد آزاد از نوع باکیفیت و گران آن هســتند- با اعلام ســه برابر 
شــدن قیمت گندم و آرد از اردیبهشت ماه امسال دچار مشکل شدند. مسئله 
از جایی شــروع شــد که دولت ســال گذشــته بنابر قانون بودجه نرخ خرید 
تضمینــی گندم را برای جلوگیری از ایجاد انبوه انتقال قاچال گندم به عراق و 
پاکستان، و همچنین جلوگیری از تغییر کاربری گسترده زمین از کاشت گندم 
به ســایر محصولات، نرخ خرید تضمینی هر کیلــو گندم را از ۳500تومان به 
11000تومــان افزایش داد. این افزایش بیش از ســه برابری خود نوید این را 
مــی داد که باید این نرخ به عنوان نهاده اولیــه تولید باید بار مالی خود را روی 
قیمــت آرد منتقل کند. به این ترتیب، صنف نان فانتزی در بســیاری از نقاط 

کشور دچار مشکل شدند. 
انتهای اردیبهشــت ماه امســال بــود که جلال ملایی )عضــو فعال صنف 
نانوایان فانتزی گرگان( اعلام کرد: با افزایش یکباره قیمت آرد، شــرایط برای 
تولیدکنندگان نان فانتزی سخت تر شــده زیرا مجبور هستیم با وجود کمبود 

تقاضا باز هم نان را گران تر بفروشیم. 

وی با بیان اینکه از نظر حقوقی این صنف »نه تولیدکننده محسوب می شود 
و نــه توزیع کننده« گفت: هزینه تولید نیز برای ما بســیار بالا و کمرشــکن 
اســت. نمی دانیم در چه جایگاه و رســته ای قرار داریم و چه کســی باید از ما 
حمایت کند زیر نظر اتحادیه نانوایی ها هستیم اما همه حمایت ها از ما برداشته 
شــده و ما اتحادیــه ای نداریم که بتواند از ما حمایــت کند و همین امر باعث 
شــده تا کارگاه های تولیدی نان فانتزی بســیار ضعیف شوند. در شرایطی که 
هر 100کیســه آرد آزاد برای ما بیش از 50میلیون تومان تمام می شــود، نه 

می توانیم آن را نگه داشته و تولید نکنیم و نه می توانیم بفروشیم. 
محمدجواد کرمی )رئیس اتحادیه نان های حجیم و نیمه حجیم( نیز چندی 
بعــد از ملایی طی اظهارنظری، از افزایش بیــش از کاهش ۷0درصدی تقاضا 
برای نان حجیم خبر داد و گفت: تا ســه ســال پیش 100 کیسه آرد مرغوب 
را ۷میلیــون تومان می خریدیم اما اکنون 100کیســه از همان آرد ۷0میلیون 
تومان تمام می شود. علت هم این است که ۸0درصد آرد دولتی در شبکه تولید 

نان سنتی سرازیر می شود و چیزی به بخش آرد حجیم نمی رسد. 

در جریــان اختلاف نظرهایی که بین صندوق توســعه 
ملی و دریافت کنندگان تســهیلات ارزی برای بازپرداخت 
منابع وجود داشــته و تمایلی به محاسبه با نرخ روز ندارند، 
رئیس اتاق ایران و چین این را منطقی ندانست و خواستار 
انتشار اسامی بدهکاران ارزی صندوق شد. به گزارش ایسنا، 
در چنــد ماه اخیر بارها بحث بازپرداخت تســهیلات ارزی 
صندوق توســعه ملی که از ســالهای قبل پرداخت شده، 
مطرح و دو طرف یعنی صندوق و بدهکاران، هنوز به توافقی 
نرسیده اند؛ موضوع این است که دریافت کنندگان تسهیلات 
تاکید دارند با توجه به شرایط اقتصادی و نوسان های ارزی، 
باید وام های دریافتی را با نــرخ 4200 تومانی بازپرداخت 
کنند و تسویه ریالی نیز مطرح می شود، در حالی که طبق 
قواعد صندوق، بازپرداخت این تســهیلات باید ارزی باشد، 
ضمن اینکه تاکید هیات عامل صندوق توسعه بر تسویه با 
نرخ روز ارز است. بعد از رایزنی هایی که از سوی بدهکاران 
صورت گرفت، اخیرا غضنفری - رئیس هیات عامل صندوق 
توســعه ملی- تاکید کرد که از نظر صنــدوق راهی برای 
بدهکاران نیســت و باید نسبت به بازپرداخت اقدام کنند و 
در غیر این صورت حتما نســبت به تملک دارایی های آنها 
اقدام خواهد شد. در همین رابطه مجیدرضا حریری- رئیس 
اتــاق بازرگانی وصنایع ایران و چیــن- در اظهاراتی که از 
سوی صندوق توسعه ملی منتشر شده است،  ابعاد دریافت 
تســهیلات ارزی و بازپرداخت آن را مورد بررسی قرار داده 
است.وی با اشاره به بدهی نیروگاه ها به صندوق توسعه ملی 
و عدم بازپرداخت از ســوی آنها، با تأکید بر اینکه صندوق 
نباید جبران کننده عدم اصلاح قراردادهای بین وزارت نیرو 
و نیروگاه ها باشد، گفته که تجربه بسیار ناموفقی از حساب 
ذخیره ارزی وجود دارد که منابع آن  تبدیل به ریال شــد 
و در نهایــت از بین رفــت. از این رو ترکیب جدیدی تحت 
عنوان صندوق توســعه ملی تأسیس و اعلام شد باید سعی 
شــود این صندوق، دولتی نباشد؛ بلکه ملی باشد و ترکیب 
هیأت امناء طوری باشــد که تحت فشارها قرار نگیرد. این 
موارد کاملا در اساســنامه ی صندوق توســعه ملی تصریح 
شده اســت که منابع صندوق نباید ریالی باشد و نباید به 
دولت تعلــق بگیرد، بلکه باید صرف ســرمایه گذاری های 
بخش خصوصی شود، آن هم سرمایه گذاری هایی که بتواند 
بازپرداخت ارزی داشــته باشند و تعهداتی گرفته شود که 

ماجرای حساب ذخیره ارزی تکرار نشود.

تسهیلات را ۳۰۰۰ تومانی گرفتند
وی با بیان اینکه، افرادی از سال 1۳۹2 به بعد از صندوق 
تسهیلات اخذ کرده اند، دلار حدود ۳000 تومان بوده است، 
گفــت: اینکه فرد تعهد کرده اســت ارز دهد در جای خود 
قرار دارد. اینکــه بانک های کارگزار چه وثایقی گرفته اند را 
نمی دانم. اینکه همه  بدهکاران در شــرایط مساوی نیستند 
حرف درســتی اســت. اینکه یک نیروگاه ساخته شده و از 
ســوی وزارت نیرو اجازه صادرات نــدارد، در برخی موارد 
حرف درستی اســت؛ اما تمام اینها مشکل صندوق توسعه 
ملی نیســت. بلکه مشکل وزارت نیرو با نیروگاه است و اگر 
قراردادها با قــرارداد اولیه مغایرت دارد باید در جهت حل 

آن اقدام کنند.  
ظاهرا کمتر از ۳۱۰ نفر همه منابع را گرفتند

رئیس اتاق بازرگانــی و صنایع ایران و چین با تأکید بر 
لزوم حفاظت صندوق توســعه ملی از منافع خود افزود: از 
این رو نباید اجازه داده شود اموال عمومی به نفع اشخاص 
یا دســته های خاصی از بین برود. به نظر من کمتر از ۳10 
نفــر، همه  منابع را گرفته اند و پس نمی دهند. البته در این 
رابطه آمار دقیقی منتشر نشده است. فردی که وام می گیرد، 
ریسک می کند و کسب و کاری را آغاز می کند، باید از روز 

اول ریسک ها را محاسبه کند.
حریری با بیان اینکه بازپرداخت ریالی تسهیلات با نرخ 
ارز 4200 تومانــی، هیچ مبنایی ندارد اظهار کرد: افراد وام 
ارزی را با ســود حدود 4 تا 6 درصدی دریافت کردند، اگر 
همان زمان می خواســتند وام را به ریــال اخذ کنند، باید 
حداقل 24 درصد ســود پرداخت می کردند که با احتساب 
حدود ۸ سال تأخیر، جریمه ی آن ها ۳5 درصد است. مبنای 
اینکه می گویند دلار 4200 تومانی می دهیم چیســت؟ به 
غیر از اینکه با فشار روی برخی نهادها و محافل این فشار را 
به صندوق وارد می کنند که از منابع ملی سوءاستفاده کنند.
اسامی رامنتشر کنید تا مشخص شود با وامی که 

گرفتند نیروگاه تاسیس کردند یا خیر؟
وی اگرچه اقدام صندوق توســعه ملی بــرای دریافت 
تســهیلات به نرخ روز را تایید کرد ولی گفت که این گله 
وجــود دارد صندوق باید اســامی افراد بدهکار را منتشــر 
کند. همانطور که اســامی بدهکاران بانکی منتشــر شــد 
باید مشــخص شود افرادی که می گویند امکان بازپرداخت 
تسهیلات گرفته شــده را ندارند، اصلا« نیروگاهی تأسیس 

کرده انــد یا خیر؟ چون شــخصا در جریان هســتم برخی 
برای تأســیس نیروگاه، منابع صندوق را گرفته اند اما اصلا 

نیروگاهی تأسیس نکردند.
رئیس اتاق بازرگانی و صنایع ایران و چین به این سؤال 
که راه حل بازپرداخت تسهیلات برای نیروگاه هایی که منابع 
ندارند چیســت؟ گفت: این موضوع که رئیس هیات عامل 
اعلام کرده اســت اگر کسی نمی تواند تسهیلات صندوق را 
برگرداند به نســبتی که روز اجرای طرح از منابع صندوق 
استفاده کرده سهام خود را به صندوق واگذار کند، منطقی 
به نظر می رسد، به هر حال طرح هایی وجود دارند که جزو 
بدهکاران هستند و سهام آن ها از سال 1۳۹2 تاکنون بیش 
از ۳0 برابر شــده است. باید محکم ایستاد و تمام کسانی را 
که از صندوق تســهیلات گرفته اند و هنوز پس نداده اند را 
وادار به برگردانــدن منابع صندوق کرد. اینکه برخی اعلام 
کرده انــد درصورت بازپرداخت تســهیلات، کارگرها بیکار 

می شوند پوپولیسم مطلق است.
در لباس تولید سوءاستفاده می کنند

حریــری با بیان اینکــه در کشــور از واژه ی کارآفرین 
سوءاســتفاده می شــود، توضیح داد: ارزهایی که تاکنون از 
نهادهای مختلف گرفته شده است، هیچکدام در قالب دلال 
نبوده بلکه همه در لباس تولید بوده است. بین تولید کننده، 
واردکننده، صادرکننده، توزیع کننده و... فرقی وجود ندارد. 
مهم این اســت که فعال اقتصادی باشــی. به همین دلیل 
زمانی که اســامی بدهکاران بانکی اعلام می شود مشخص 

می شود که همه با لباس تولید وام گرفته اند.
 این موضوع درمورد افرادی که  برای واردات ارز گرفتند 
و وارداتی نداشتند نیز صادق است. افرادی که سراغ صندوق 
توســعه ملی آمده اند نیز با همین لباس بودند. به نظر من 
صرف داشــتن چنین لباسی حق ویژه ای به آن ها نمی دهد 
و باید کاملا« بدون اغماض به تک تک حساب ها رسیدگی 

شود.
اگر آجر هم خریده باشند ۱۰ برابر شده است

وی ادامه داد: فردی که تسهیلات گرفته موظف بوده به 
بانک اعلام کند این سرمایه را برای چه پروژه ای می خواهد. 
اگر صرف موضوع دیگری شــده باشــد جرم است. اگر هم 
همان پروژه باشد ایرادی ندارد. اگر 10 سال قبل فقط آجر 
خریده باشند، امروز قیمت آن آجر 10 برابر شده است! آجر 
را تحویل صنــدوق دهند. می توانند ملک یا کارخانه ای که 

ســاختند را به اندازه ای که بدهکار هستند تحویل صندوق 
بدهند. رئیس اتاق بازرگانی و صنایع ایران و چین با تأکید 
بر اینکه بخش زیادی از تورم و افزایش قیمت ها خلق پولی 
است که از مســیری مانند صندوق طی شده است، عنوان 
کرد: رقم های چند 10 هزار میلیارد تومانی تسهیلات گرفته 
شده که پس داده نشده است. این پول وارد جامعه و باعث 
تورم شده، زیرا علت اصلی تورم نقدینگی زیاد است. بحث 
دیگری که به غیر از بازپرداخت تســهیلات وجود دارد این 
اســت که به صندوق توســعه ملی از همه جا ناخنک زده 
می شــود! بعضا« با اجازه مجلس یا تقاضای نهادها. البته 
از آنجایی که در شــرایط جنگ اقتصادی قرار داریم بعضا« 
مجبور به رفتاری هســتیم که شاید توجیه منطقی نداشته 
باشــد. برای مثال توجیه می کنند وقتی در شرایط تحریم 
قرار داریم و مردم مشــکل نان دارند، پــس انداز منطقی 

نیست.
لزوم افزایش منابع صندوق توسعه ملی

 از طریق سرمایه گذاری
رئیــس اتــاق بازرگانی وصنایع ایــران و چین در ادامه 
با تأکید بر اینکه صندوق توســعه ملــی باید منابع خود را 
افزایش دهد، توضیح داد: بخشــی از منابع صندوق باید به 
عنوان تسهیلات به تولیدکنندگان یا صاحبان پروژه بخش 
خصوصی پرداخت شود، اما بخشی می تواند سرمایه گذاری 
در نقــاط دیگــر دنیا یا خریــد و فــروش اوراق بهادار در 
کشورهای مختلف باشد. باید ارزش منابع و ارز، نزد صندوق 
افزایــش پیدا کند. صندوق می تواند در ایران یا در کشــور 
ثالث، با شــرکت های خارجی کارهای مشارکتی کند. البته 
ایــن موضوع نیاز به بازنگری در عملکرد صندوق دارد. باید 
یک مطالعه همه جانبه، از منظر پولی-مالی،  اقتصاد کلان 
و نیز اقتصاد توسعه ای و تجاری صورت گیرد. کارگروه هایی 
نیاز اســت که روی این موضوع ها مطالعه کرده و پیشنهاد 
دهند. بایــد مطالعه جامعی صورت بگیــرد و راه حل های 
همه جانبه داده شــود؛ زیرا صندوق نه بازار پول اســت نه 
بازار ســرمایه، بلکه باید از همه ی این بازارها استفاده کند. 
حریری یادآور شد: باید یک مطالعه عمیق صورت بگیرد تا 
مزیت های ورود صندوق به هر کسب و کاری تعریف شود و 
دید نیازهای کشور چیست. به نظر من در حوزه زیرساخت، 
دچار فقر هستیم و یکی از اولویت ها می تواند توسعه  راه ها، 

ریل ها، بنادر، فرودگاه ها، خرید هواپیما و قطار باشد.

ارتباطات دیتای خارجی برخی صنایع قطع شد 

حمله سایبری به صنایع فولاد ایران

فقدان شرط لازم برای اجرای نان یارانه ای

افزایش 30برابری سهام برخی بدهکاران ارزی

مدیرکل دفتر مرکزی حراست سازمان امور مالیاتی 
کشور ضمن هشدار در خصوص وقوع برخی جرائم در 
فضای مجازی خاطر نشان کرد: مودیان محترم مراقب 
پیامک های جعلی مالیاتی باشــند. به گزارش سازمان 
امور مالیاتی، مدیرکل دفتر مرکزی حراســت سازمان 
امور مالیاتی کشور خاطر نشان کرد: با توجه به شیوع 
برخــی جرائم در فضــای مجازی که منجر به ســوء 
اســتفاده از برخی مؤدیان و یا سرقت از حساب های 
شــخصی ایشان شده، لازم اســت مؤدیان محترم در 
خصــوص اینگونه اقدامــات کلاهبردارانه و ســرقت 
اینترنتی هوشــیار باشــند. وی افزود: اخیرا مشاهده 
شده از ســوی برخی افراد فرصت طلب، پیامک هایی 

با مضمون مالیات برای مؤدیان ارســال شده که پس 
از آنکــه مؤدی بــر روی آن کلیک کــرده، به صفحه 
ســایت جعلی جهت پرداخت مالیات منتقل شده و از 
طریق این سایت، از حساب بانکی آنها مبالغی سرقت 
شده اســت. مدیر کل دفتر مرکزی حراست سازمان 
امور مالیاتی کشــور در خاتمه تاکید کرد: کلیه امور 
مالیاتی صرفا از طریق درگاه ملی خدمات الکترونیک 
my.tax.gov. سازمان امور مالیاتی کشور به آدرس
ir و یا مراجعه حضوری به ادارات امور مالیاتی مربوطه 
انجام می پذیرد و پیامک های ارسالی سازمان از طریق 
شماره خاص ارسال و صرفا جنبه اطلاع رسانی داشته 

و قابل کلیک کردن نیست.

رئیس ســازمان هواپیمایی کشــوری گفت: گرچه 
پروازهای خارجی مشمول قیمت گذاری نیستند اما با 
افزایش بی رویه قیمت و گرانفروشــی بلیت پروازهای 
عتبات برخــورد خواهیم کرد. به گزارش ایســنا، طی 
روزهای گذشته برخی رسانه ها و مردم در فضای مجازی 
نسبت به افزایش بی رویه و گرانفروشی بلیت پروازهای 
عتبات عالیات منتشر شد و انتقادهای بسیاری در این 
زمینه مطرح شــد. چرا که برخــی از ایرلاین ها بلیت 
هواپیما تهران-نجف-تهران را از حدود شــش میلیون 
تومــان تا بیــش از 10 میلیون تومان در ســایت های 
مختلف به فروش رســاندند. محمــد محمدی بخش 
- رئیس ســازمان هواپیمایی کشوری- در گفت وگو با 

ایســنا درباره این موضوع اظهار کرد: گرانفروشی بلیت 
هواپیما را حتی در مسیرهای خارجی تایید نمی کنیم. 
امــا در رصدهایی که انجام دادیــم بعضی از نرخ هایی 
که اعلام شــده، یافت نشد و اینطور که برخی رسانه ها 
گفتند، نبود. وی افزود: البته شاید این نرخ ها مربوط به 
تورهایی اســت که شامل قیمت بلیت هواپیما و هزینه 
هتل یا امکانات دیگر باشــد. رئیس سازمان هواپیمایی 
کشوری ادامه داد: مسلما با افزایش قیمت بیش از حد 
قیمت بلیت هواپیما و گرانفروشی آن برخورد می کنیم. 
همچنین برای پروازهای عتبات عالیات به ویژه در ایام 
اربعین برنامه خاصی داریم و نرخ های مشخصی تعیین 

خواهد شد که آن را اطلاع رسانی می کنیم.

برخورد با گرانفروشی بلیت پروازهای عتباتهشدار درباره پیامک جعلی مالیات


